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FORSLAG TIL BUDGET 2025 
 
Århus Kommune skal anvende Lov om social service §96, stk. 3 om borgerstyret 
personlig assistance. 
 
Borgerstyret Personlig Assistance (BPA) ydes efter Lov om Social Service §96. Personkredsen, 
kommunen skal tilbyde en BPA ordning er beskrevet i §96, stk. 1 
  
I §96, stk. 3 står der imidlertid, at ”Kommunalbestyrelsen kan tilbyde borgerstyret personlig 
assistance til borgere, der ikke er omfattet af personkredsen efter stk. 1, hvis 
kommunalbestyrelsen vurderer, at dette er den bedste mulighed for at sikre en helhedsorienteret 
og sammenhængende hjælp for borgeren.”  
Denne bestemmelse har ikke været anvendt i Århus Kommune i en årrække. 
 
Enhedslisten foreslår, at Århus Kommune fremover anvender denne bestemmelse. 
Der bør ikke være bestemmelser i serviceloven, som kommunen afviser at bruge, heller ikke selv 
om der er tale om kan-bestemmelser. Det er vigtigt, at mennesker med handicap tildeles den 
hjælp, der bedst sikrer en helhedsorienteret og sammenhængende hjælp. 
Kompensationsprincippet burde også tilsige det. Mennesker med handicap skal have den hjælp, 
der i videst muligt omfang giver dem mulighed for at leve et liv så tæt som muligt på det liv, som 
mennesker uden handicap kan leve. Hvis det er en BPA-ordning efter §96, stk. 3, bør det bevilges 
af kommunen. Jf. Handicapkonventionen og kommunens handicappolitik. 
 
Der skal derfor afsættes penge i budgettet til BPA-ordninger efter §96, stk. 3. Der vil blive tale om 
merudgifter, men man skal være opmærksom på, at der vil kunne spares penge på langt sigt, hvis 
man tildeler den bedste hjælp fra starten. 
 
Det bemærkes, at tidligere aftalte besparelser på området til bevillinger efter § 96.1 har resulteret i 
en del kritik af kommunen fra Ankestyrelsen, og megen lidelse og usikkerhed hos borgere, der er 
blevet stillet forringelse i hjælpen i udsigt.  
Selvom en del har fået medhold i Ankestyrelsen og har bevaret deres BPA ordning, har 100% af de 
”revurderede” fået forringet livskvaliteten i form af uvished om, hvordan tilværelsen med 
ændret/forringet hjælp ville komme til at blive udformet. 
Flere har følt sig truet på eksistensen.  
 
Intentionen med forslaget er også at neddrosle de forhadte opfølgninger og regide vurderinger af 
personkredsen. Så skal kommunen alene vurdere sammen med borgeren hvad der er den bedste 
hjælp at give. Det vil give et andet møde mellem borger og kommune og mindske borgerens 
påførte ”kommuneangst”. Det vil højne arbejdsglæden hos de ansatte, der så kan bruge deres 
faglighed. Det sparer helt sikkert også penge på den lange bane. 
 
Det er på tide, at vi som kommune lytter til borgerens vurdering af hvad der er bedst for borgeren 
selv og ikke kun til hvad der er bedst for kommunens budget for det kommende år.   
 
Der ønskes en vurdering af hvad forslaget vil udløse af merudgifter og hvad der spares på lang sigt 
ved at give den rette hjælp.  
Der ønskes en redegørelse for hvad kommunen har sparet ved de BPA ordninger der er nedlagt de 
seneste 5 år, sammenholdt med udgifterne til ankebehandling og den frakmenterede hjælp der er 
sat i stedet for BPA ordninger.  
 
Forslaget her skal ses som reaktion på Handicaprådets bekymringsskrivelse til byrådet vedr. den 
bekymrende udvikling på handicapområdet. Herunder BPA ordningen. 
Indsat som bilag nedenfor 
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Til Aarhus Byråd                               

Bekymrende udvikling på handicapområdet 

Vi er i Handicaprådet meget bekymrede over de seneste års udvikling på handicapområdet i Aarhus, og vi 
har derfor besluttet at rette denne henvendelse til byrådet. 

Byrådet vedtog i 2019 en handicappolitik med ambitiøse visioner: ”Aarhus skal være en god by for alle, og 
borgere med handicap skal have mulighed for at deltage aktivt i samfundslivet og bidrage i det omfang, det 
er muligt. Alle borgere har ressourcer og evner, der kan bruges til at skabe et godt og selvstændigt liv. 
Borgere skal have mulighed for at tage ansvar for eget liv, samtidig med at vi i fællesskab skal hjælpe dem 
der har brug for det. Borgere med handicap skal opleve at have de samme rettigheder og pligter som alle 
andre borgere.”  

Handicappolitikken henviser også til FN’s handicapkonvention, hvor artikel 19 bl.a. omfatter retten til et 
selvstændigt liv og til at være inkluderet i samfundet.  

I Handicaprådet må vi konstatere, at Aarhus Kommune tydeligvis har meget svært ved at leve op til disse 
gode intentioner. Vi oplever bl.a.,: 

- At borgere får reduceret eller frataget deres BPA-ordning 
- At borgere i botilbud har fået frataget deres rengøring 
- At støtte til ferie for borgere i botilbud er blevet reduceret 
- At der er fejl og mangler i mange sager om hjemmetræning til børn med handicap 
- At der sker nedskæringer i kørselsordninger for børn med handicap 
- At der er lange sagsbehandlingstider på ansøgninger om hjælpemidler. 
- At definitionen af funktionsnedsættelse nogle gange ændres, så det bliver sværere at få støtte i kom-

munen. 

En del af denne udvikling skyldes, at byrådet direkte har truffet beslutninger om besparelser på 
handicapområdet. Men udviklingen bunder i mindst lige så høj grad i, at der generelt er alt for stramme 
økonomiske rammer for indsatsen både i forhold til børn, unge og voksne med funktionsnedsættelser.  

De rammer, som byrådet gennem årene har fastlagt for området presser ledelse og medarbejdere til 
konstant at være på udkig efter sparemuligheder og teste grænserne for, hvad lovgivningen kan bære. Det 
vidner de mange ankesager også om. Samlet betyder udviklingen, at borgere med handicap og deres 
pårørende er nervøse for, om de kan få den hjælp og støtte, som de har ret til, og der er en voksende 
tillidskløft mellem borgerne og det kommunale system. 

Derudover er der også store problemer med den sprogbrug der anvendes i forhold til borgere med 
handicap. I medierne og i politiske debatter får man det indtryk, at det specialiserede område lægger beslag 
på alt for mange ressourcer, og at det går ud over kommunens service til så kaldt almindelige mennesker. 
Dette kunstige modsætningsforhold har den konsekvens, at borgere med handicap og deres pårørende føler 
sig skyldige overfor fællesskabet. 

På den baggrund vil Handicaprådet opfordre til en grundig debat om handicapområdet i byrådet, som også 
kan være startskuddet til den revision af handicappolitikken, som under alle omstændigheder skal finde 
sted.  

Handicaprådet vil desuden kraftigt opfordre til, at der tilføres flere ressourcer til handicapområdet i de 
kommende budgetforhandlinger, så retssikkerheden kan garanteres og borgere med handicap kan få den 
hjælp de har ret til. 

På vegne af de organisationsudpegede medlemmer af Handicaprådet samt  byrådsmedlemmerne i 
Handicaprådet. 
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